
چرا باید تلویزیون 
سریال خود را در 

بیلبوردهای 
اتوبان همت و صدر و 
نیایش تبلیغ کند؟ در 

خیابان های انقلاب بیلبورد 
بزنید که سریال را ببینند. 

الان فرق شما با فیلیمو 
چیست؟ فیلیمو 200 و 

فیلم نت 300 و نماوا 
100 کارمند دارند و 

همین کار را 
می کند. 

صداوسیما 30 هزار 
کارمند دارد. این 

حجم از امکانات را دارد 
و خروجی این است!
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ادامه از صفحه ۱۲

از آن جنس برنامه هایی است که 

بعد از هشت سال اجرا، دیگر 

مستقل  شخصیت  و  یت  هو

خودش را پیدا کرده و فرقی هم 

نمی کند نامش را »با حسین حرف بزن« بگذارند یا »ملاقات با حسین«. 

مخاطبی که روبه روی قاب تلویزیون نشسته، در لحظه های این گفت وگو، 

مثل همان میهمانی می شود که روی آن صندلی سفید وسط قاب نشسته 

است، گویی که خودش به دوربین زل زده و حرف هایش را هم میهمان 

 به زبان می آورد؛ حرف های دلی از یک ارتباط عاطفی با امام حسین)ع(. 

محرم امسال تیم تولید »با حسین حرف بزن«، بعد از چندین سال حضور 

مستمر از تلویزیون به شبکه نمایش خانگی کوچ کردند. ظاهرا فقط نام برنامه 

در تلویزیون مانده و فصل نهم آن هم با تیم جدید در محرم امسال تولید و 

پخش شده است. حالا تیمی هم که به فیلیمو کوچ کرده، برنامه دیگری بر 

همان سیاق سابق می سازد به نام »ملاقات با حسین«! برای اینکه ببینیم چه 

اتفاقی افتاده و دلیل این کوچ اجباری چیست به سراغ محمدجواد اسدی، 

کارگردان »ملاقات با حسین« و فصل های پیشین »با حسین حرف بزن« رفتیم. 

او توضیحاتی در این باره داده که البته یک طرف ماجرا است و »فرهیختگان« 

این فرصت را برای مدیران تلویزیون فراهم می کند تا توضیحات خودشان 

را در این موضوع بدهند. این مصاحبه فارغ از بخش های جنجالی اش، 

حرف هایی هم از شیوه برنامه سازی مذهبی دارد و اینکه چگونه می توان 

برنامه ای ساخت که مثل آیین های عاشورایی ما برای عموم مردم باشد و 

مخاطبان وسیع پای آن برنامه، از ارتباط دلی شان با امام حسین )ع( بگویند.

بالاخره پای تیم »با حسین حرف بزن« هم به پلتفرم ها باز شد. برای سوال 

اول دوست دارم درمورد کار کردن با پلتفرم ها بپرسم. آیا آن طور که می گویند 

راحت تر از کار با تلویزیون است یا سختی های خودش را دارد؟

چون تجربه کار کردن در پلتفرم ها را قبلا داشته ام، روال کار این طور است که 

در گروه خودمانی سه نفره حرف ها را می زنید و کار را انجام می دهید. اما این 

موضوع در تلویزیون متفاوت است، یکی از دوستان مثالی را می زد و می گفت 

مدیر در صداوسیما، اگر بخواهد تصمیم بگیرد باید چند ساعت از روز خود را در 

اتاق مشغول این باشد که با بقیه کسانی که در تصمیم نقش دارند مشورت کند، 

ولی در پلتفرم ها این نیست، مدیر صبح که از خانه حرکت می کند، در مسیر، در 

راه پله تصمیم خود را گرفته و به اتاق که می رسد کار را انجام می دهد. اساسا در 

سازمان با بروکراسی های پیچیده مواجه هستیم، اما در پلتفرم ها این نیست و 

تصمیم گیری ها راحت تر انجام می شود. 

پس می شود گفت اینکه شرایط تولید در شبکه نمایش خانگی بهتر است، 

به خاطر حذف همین بروکراسی های پیچیده است؟

بروکراسی کمتر شده است ولی خیلی چیزها فرقی با سازمان ندارد. سختی های 

تولید همان سختی های قبل است و شاید یک سری دردسرهای جدید هم اضافه 

شود. احتیاط ها نیز وجود دارد. شاید تفاوت کوچک در تولید این باشد که خط 

قرمزها کمتر است و سختگیری هایی که سازمان انجام می داد را ندارند. تلاش 

ما این بود خیلی از آن طرف بام نیفتیم. با این حال همین تغییر فضای پخش، 

روی نگاه میهمان های برنامه هم تاثیر داشت. خیلی از کسانی که قبلا تلویزیون 

نمی آمدند الان می گویند ما را به برنامه دعوت کنید، می آییم. 

این نکته مهمی است. اینکه تغییر فضا دادید روی اقبال حضور میهمان نیز 

تاثیر داشته است، یعنی میهمان را راحت تر می توانید دعوت کنید و بیاورید؟

لزوما این طور نیست. بوده اند کسانی که دوست نداشتند به تلویزیون بیایند ولی 

وقتی دیدند در پلتفرم فیلیمو قرار است پخش شود بدشان نیامد که بیایند. البته 

ما طبق روال هرساله کار کردیم. هر سال روشی برای دعوت از میهمانان داشتیم 

که همان را انجام دادیم. می توانستیم کل بازیگران سریال فلان را بیاوریم یا فیلیمو 

می توانست هزینه بیشتری کند و سلبریتی ها را دعوت کند و بیایند و حضور داشته 

باشند و طبیعتا نمایش بیشتری داشته است. اما یک سری مشی داشتیم که این 

کار را نکنیم. از ابتدا هم گفتیم امام حسین)ع( برای همه است. آن اوایل شاید 

تعداد بازیگران و سلبریتی ها در برنامه بیشتر بود اما از یک جایی سعی کردیم 

تعادل را حفظ کنیم. یعنی اگر دو بازیگر را دعوت می کنیم یک نانوا، یک راننده 

تاکسی را هم دعوت می کنیم. 

این مشی در »باحسین حرف بزن« و حالا در »ملاقات با حسین« چطور شکل 

گرفت؟ یعنی ابتدا شکل دیگری داشت و بعد با نظر مدیران، دست فرمان 

برنامه تغییر کرد؟

ما هیچ گاه نظرات تحمیلی را قبول نکردیم. به جز یک مورد که سال گذشته به ما 

تحمیل شد، خط قرمزها را رد نکردیم. حرف ما این بود که ما تنها برنامه تلویزیونی 

هستیم که همه کامنت ها و دایرکت ها را می خوانیم و پاسخ می دهیم. هر کس  گفته 

من می خواهم به برنامه شما بیایم و شرکت کنم یک لیست  تهیه کردیم و نگاه نکردیم 

چند فالوور در شبکه اجتماعی خودش دارد یا چه کسی یا از کجاست. اسم و شماره 

تماس و مشخصات و عکس را خواستیم. اینها را لیست کردیم و خیلی از میهمانان ما 

از این لیست دعوت می شوند. برنامه برای مخاطب است و برای ما نیست. خیلی ها 

می گویند این طور درنمی آید. میهمانی داشتیم که با شوق و حرارت دوست داشته 

بیاید و ما نیز گفتیم بفرمایید. آمده و سوالات ما را با بله و خیر جواب داده. استرس 

داشته و بعد هدیه او را دادیم و همان ماشینی که بقیه میهمانان را می رساند ایشان را 

نیز رسانده است. برنامه او را استفاده نکردیم اما دعوتش کردیم و برنامه را ضبط کردیم. 

یکی از میهمانان برنامه می گفت من فکر نمی کردم شما دعوت کنید و فکر می کردم 

من را سر کار گذاشته اید که گفتید دعوت می کنیم. 

معیار شما برای انتخاب میهمان ها چه بود؟ 

امام حسین)ع( را دوست داشته باشند. 

خیلی ها این ویژگی را دارند. 

برای همین است که ما شاید سالی صد نفر را دعوت 

کنیم و شرمنده خیلی ها شویم. پیش آمده است که 

خیلی ناراحت شده اند که چرا به ما نگفته اند.

 

یعنی هیچ معیاری برای جذابیت یا قصه افراد برای 

دعوت میهمان در نظر نداشتید؟

امام حسین)ع( برکت این کار را می دهد. چرا باید مردم 

عادی در تلویزیون و رسانه ملی نباشند. این را می فهمم 

که قاعده رسانه ایجاب می کند که کسی را بیاورید که 

قصه داشته باشد، کسی را دعوت کنید که چهره خوب یا 

فن بیان خوبی داشته باشد، معروف باشد و او را بشناسند 

یا هر چیز دیگری باشد. اما می گویم یک فرد عادی است و چرا نباید در تلویزیون و رسانه 

ملی در یک برنامه حضور یابد؟ رفتگر باشد چرا نباید حضور داشته باشد؟ او هم آدمی 

است که امام حسین)ع( را دوست دارد. چرا او از امام حسینی که می شناسد حرفی 

نزند؟ چرا باید حتما موزیسین باشد و کار محرمی کرده باشد و حضور یابد. موزیسین 

باشد و کار محرمی هم نکرده باشد، اگر دعوت کنیم چه اشکالی دارد؟ 

ایده اولیه برنامه با همین موضوع بود؟

من در زمان ایده اولیه نبودم یعنی از یک جایی  به برنامه اضافه شدم. ایده اولیه 

متعلق به آقای محمدامین پرواس، تهیه کننده این برنامه است. امین پرواس یک 

روزی احساس کرد به پیشنهاد یکی از رفقا شاید بتواند کاری درباره امام حسین)ع( 

بسازد. در این موضوع، برنامه های زیادی در تلویزیون داشتیم که یک روحانی و 

مجری و یک بک گراند گنبد باشد و بنشینند درباره امام حسین)ع( حرف بزنند. 

حرف ها بعضا تکراری است یا بیان طوری نیست که عموم مخاطبان را جذب کند و 

بنشیند پای تلویزیون برنامه را نگاه کند. یک سری از مخاطبان هستند که در این 

دایره نیستند یعنی آنها حرف هایی می زنند که این مخاطب هیچ گاه نمی شنود و 

اگر بشنود هم شاید دوست نداشته باشد یا قبول نکند. قدری باید در نظر داشت 

که  با حسین)ع( حرف بزن  برای بچه مذهبی ها نیست. برای آدم های معمولی تر 

است، برای کسانی که قهر کرده اند، کسانی که در خانه اهل بیت)ع( را زده اند و 

فکر می کنند جواب نگرفته اند. شاید این طور بگویم بهتر است برای کسانی که 

تازه آشنا شده اند.

 

برای من سوال است، چطور ممکن است پلتفرمی مثل فیلیمو که تعداد مخاطب 

و دیده شدن برنامه  برایش مهم است، می آید و از برنامه ای حمایت می کند که 

آدم های عادی را دعوت می کند تا درباره امام حسین)ع( حرف بزنند. 

این را باید از مدیر پلتفرم بپرسید. البته سابقه هم بی تاثیر نیست علاوه بر اینکه جدای 

از فیلیمو از چند جای دیگر نیز پیشنهاد داشتیم. 

این سابقه چند سال است؟

هشت سال. امسال نهمین سال است. البته الان در  ملاقات با حسین  این سابقه را 

صفر کرد ه ایم و یک سال می شود. جدای از فیلیمو یکی دو پلتفرم دیگر هم پیشنهاد 

داد و یکی خیلی عجیب و غریب پیشنهاد داد ولی چون صحبت کرده بودیم پای 

حرف خود با مجموعه فیلیمو ماندیم. پیشنهادی بود که وقتی به من گفتند برایم 

بسیار جذاب بود. جنس کاری که ما می کنیم توجیه اقتصادی ندارد یعنی با حسین 

را نساختیم که پولی به جیب مان بیاید ولی امام حسین)ع( برکت این کار را در جای 

دیگر می دهد. انگار امام حسین)ع( می گوید دست شما درد نکند که اینجا یک کار 

ساختید و این ۱۰ پروژه دیگر برای شما باشد. 

فیلیمو شرطی برای حضور میهمانان نداشت؟

خیر. اساسا خیلی این طور نیستند. یعنی نگفت این را بیاورید یا نیاورید، فقط 

خواستند برنامه خوب بسازیم و ما هم گفتیم با کمک امام حسین )ع( می سازیم. 

هیچ تغییری در برنامه، وقتی از فضای تلویزیون به فضای پلتفرم آمد، داده نشد؟

هر سال فرق ما با سال گذشته این بود که تلاش کردیم 

مفهومی را نرم بیان کنیم و این مفهوم را به نوعی با دکور 

مرتبط می کردیم. سعی مان همیشه این است که برنامه را 

محتوا محور ببینیم. یک سال درباره اینکه می توان با امام 

حسین )ع( حرف زد و می توان ایشان را حاضر و حی و زنده 

دید و با ایشان گفت وگو کرد، یک سال گفتیم رابطه ای که 

آدم ها با امام خود دارند می تواند وجوه مختلفی داشته 

باشد. در آن محبت و عشق و دوستی است، می تواند خشم 

و قهر و... هم باشد. اگر در جایی صدا کردید و جوابی که 

دوست داشتید نگرفتید مثل بقیه رابطه ها باید دنبال علت 

آن بگردید. بعد اینها مبانی فقهی داشت یعنی یا از صحیفه 

سجادیه می آمد یا از منابع دیگر. 

امسال خیلی در اتاق فکر تامل کردیم که این سردرگمی در 

چه چیزی ریشه دارد و جمع بندی چند جلسه این شد که 

ما فکر می کنیم خیلی وقت داریم و بر این اساس اشتباه 

می کنیم و می گوییم بعدا جبران می کنیم. کاری که باید 

انجام دهیم را انجام نمی دهیم و به بعد موکول می کنیم. 

امسال در زمان رفتیم و اینکه به گذشته نگاه کنیم، به آینده نگاه کنیم و قدر 

حال را بدانیم. در سوالات سعی کردیم این را لحاظ کنیم. اینکه الان چند سال 

دارید. مثلا 3۰ ساله هستید. در این 3۰ سال از خودتان راضی هستید یا خیر. 

جواب میهمانان را داریم و بعد می پرسیم باید چه کار می کردید که از خود، 

راضی تر باشید. سراغ ارتباط امام حسینی خود می آمدند. تصویر اعلامیه شان 

را به آنها می دادیم و می گفتیم سه روز تا لحظه خاکسپاری وقت دارید؛ چه کار 

می کنید؟ کاری بوده که قبلا برای آن خیلی وقت گذاشته باشید؟ حرص آن را 

خورده باشید و ارزش نداشته باشد؟ الان کاری هست که فکر کنید از اینجا بیرون 

بروید باید انجام دهید؟ همواره تلاش می کردیم به خود و کسانی که برنامه را 

می بینند بگوییم خیلی وقت نداریم. کرونا این را به ما نشان داد ولی از آن درس 

نگرفتیم. در راستای اینکه ما می گوییم امام حسین برای همه است سراغ غیر 

مسلمان ها هم رفتیم و میهمان هایی از سراسر دنیا داشتیم که امام حسین را 

دوست داشتند و فکر می کنم یکی از جذابیت های  ملاقات با حسین  امسال، 

آیتم های اسکایپی آن بود. 

علی رغم این تصور که سوگواری برای عزای امام حسین )ع( را یک آیین 

تکرارشونده می دانند، اما جنس محرم هر سال متفاوت است و می توان تاثیر و 

تاثرش بر وقایع اجتماعی آن سال ردیابی کرد. امسال جنس واکنش های مردم 

در هیئات و مناسبت ها هم متاثر از وقایع پاییز سال گذشته بود. در برنامه شما 

همچنین چیزی از اتفاقات بود یا اینکه خودتان بخواهید سوالات و مباحث 

چالشی در این موضوع را در برنامه داشته باشید؟

طبیعتا نمی توان گفت نداشتیم. این را در برنامه داشتیم ولی سعی نکردیم به واسطه 

صحبت درباره یک موضوع سیاسی برنامه ما بیشتر دیده شود. مواردی داشتیم که 

خیلی حرف های قشنگ تر از حرف هایی که در این مدت همه جا چرخیده است بود، 

ولی چون پایه و منطقی نداشت و یک سری حرف احساسی و نقد بود استفاده نکردیم 

ولی آنهایی که منطقی بود را استفاده کردیم. 

خود شما سانسور کردید؟

سانسور نبود. چیزی که من متوجه شدم گویا ساترا برنامه ای که از روبیکا برای بازبینی 

می رود و برنامه ای که از فیلیمو می رود را با دو نگاه متفاوت می بیند. این اتفاقی است 

که وجود دارد. یعنی اگر ما این قسمت ها را برنمی داشتیم آنها سانسور می کردند البته 

ما بنای سانسور نداشتیم. هر جایی آدم ها نسبت به گرانی ها، بی عدالتی ها، ظلم و... 

صحبت کردند تا جایی که گل درشت نشود و تمرکز برنامه از روی هدف اصلی بیرون 

نرود استفاده کردیم. یکی از سوالات ما این بود که بزرگ ترین گرفتاری این روزها 

چیست؟ یک سری می گفتند سردرگمی و بی هدفی است و یک سری می گفتند گرانی 

و اجاره بهای سنگین است. آنها را قرار دادیم و سعی نکردیم مشی ما طوری باشد که 

همه چیز خوب و همه جا بهشت است. ما امام حسینی که معرفی کردیم امام حسینی 

بود که جلوی ظلم می ایستد، امام حسینی بود که نسبت به بی عدالتی واکنش دارد. 

البته در برخی از برنامه ها این طور نبود! در آن برنامه ها، امام حسین فقط نسبت به 

نماز، امر به معروف و حجاب صحبت هایی داشتند و در دیگر موارد واکنشی ندارند. 

به عقب برگردیم و به این برسیم که چرا از شبکه نسیم قطع شدید و به فیلیمو 

آمدید؟ 

برنامه ما سال 94 با هزینه شخصی فردی تولید  می شد؛ از 94 تا 99 به مدت 5 سال 

برنامه تولید شد. کسانی را داشتیم که بانی برنامه می شدند و مثلا ناهار تیم تولید را 

تهیه می کردند، کسانی بودند که  می گفتند نمی توانم کمک فنی کنم ولی این ۱۰ 

میلیون را هزینه کنید، این طور موارد بوده است. بچه هایی بودند که پولی دریافت 

نکردند و مجانی پشت دوربین ایستادند و کار کردند. از یک سالی به بعد هزینه ها 

افزایش یافت. آن زمان دکتر احسانی، مدیر شبکه نسیم بودند. درمورد برنامه صحبت 

کردیم و ما گفتیم می خواهیم بسازیم ولی توان مالی نداریم. شبکه هم فضای مقابل 

این بود که دوست داریم کمک کنیم و پول بدهیم ولی ما هم توان مالی نداریم. این 

موضوع برای سال 99 است. اگر اشتباه نکنم بخش کمی طی سه سال پرداخت شد. 

قید آن زمان ما این بود که برای حضور میهمان لیست ندهد، مالکیتی نداشته باشد 

و برنامه برای کسی نیست، برنامه برای امام حسین )ع( است و در مقابل ما هم متعهد 

باشیم میهمانان را چک کنیم که مشکلی ایجاد نشود. تا زمانی که دکتر احسانی 

مدیر شبکه بودند همه مسائل به طور دوستانه و رفاقتی جلو می رفت. پیش می آمد 

میهمانی پیشنهاد می دادیم و می گفتند صلاح نیست و ما هم دلیل نمی پرسیدیم 

و قبول می کردیم. پیش می آمد میهمانی پیشنهاد می دادند و ما می گفتیم صلاح 

نیست. عموما کسانی که ما می گفتیم صلاح نیست افراد سیاسی بودند یعنی پست 

سیاسی مهم داشتند. این افراد را سعی می کردیم دعوت نکنیم چون همیشه دعوایی 

در پیج راه می افتاد که چرا فلانی آمده و بقیه نمی آیند. 

از یک جایی به بعد گفتیم نه چپ و نه راست را دعوت می کنیم که کسی ناراحت نشود، 

سعی کردیم افراد معمولی تر را دعوت کنیم. برنامه این طور جلو رفت. 

سال گذشته مدیر شبکه عوض شد و آقای خوشرو آمدند و ایشان در جلسه ای به 

آقای پرواس گفتند می خواهیم باحسین را بسازیم ولی 4۰ قسمتی باشد؛ ما همیشه 

25-2۰ قسمت داشتیم. گفتند 2۰۰ میلیون می دهند و ما باید با این برنامه را جلو 

ببریم، عدد قدری خنده دار بود. در صورتی که همان زمان برنامه ای در شبکه دیگر 

۱5 میلیارد هزینه داشت. ما هیچ وقت هدف مالی نداشتیم. امین گفت امکان ندارد 

و هر چقدر بتوانم می سازم. 

همان زمان جلسه دیگری با مدیران سازمان اوج داشتیم، لابه لای حرف ها حرف این 

پروژه هم پیش آمد. گفتیم حدود دو میلیارد هزینه دارد و 2۰۰ میلیون مبلغی است که 

شبکه گفته و به نشدن کار فکر می کنیم و با لطف این دوستان قرار شد سازمان اوج هم 

همکاری داشته باشد. ما هم قرارداد را کمی تغییر دادیم و تعاملات با اوج انجام شد. 

قرار شد میهمان ها را با اوج چک کنیم و کار را شروع کردیم. آقای خوشرو روزی برای 

بازدید آمد و نکاتی را بیان کرد. چند روز بعد تماسی گرفت و گفت در هزینه ساخت 

شبکه نیز مشارکت می کند و نیاز نیست همه را اوج پرداخت کند. برای ما فرقی نداشت 

که کدام نهاد پول را بدهد. قرارداد را جلوی ما گذاشتند، گفتیم این را با این شرایط 

امضا نمی کنیم و آنها در این فضا رفتند که این برند است و شما 7 سال قبلا ساختید 

و چه کسی می تواند بهتر از شما این برنامه را بسازد. ما برای اینکه بخواهیم پول شما 

را پرداخت کنیم باید قراردادی داشته باشیم. برای یک برنامه نمی توانیم فرمت کلی 

سازمان را عوض کنیم، امضا کنید که تمام شود. 

قراردادها قبلا هم این گونه بود؟

خیر، به این صورت نبود. البته من دقیقا حضور ذهن ندارم ولی بعید می دانم این طور 

بوده باشد و فکر می کنم در 3-2 سال اخیر همه چیز سخت تر شده که بندهایی اعم از 

»با حسین)ع( 
حرف بزن« برای 

بچه مذهبی ها 
نیست. برای آدم های 

معمولی تر است، برای 
 کسانی که قهر کرده اند
کسانی که در خانه اهل 

بیت)ع( را زده اند و فکر 
 می کنند جواب نگرفته اند
شاید این طور بگویم بهتر 

است برای کسانی که تازه  
آشنا شده اند 

فرهنگفرهنگفرهنگفرهنگ

ادامه در صفحه ۱۳

    »در میان صخره ها« میزبان کودکان و نوجوانان در سینما

در شـرایطی کـه فصـل تابسـتان 

بـه نیمه رسـیده و انتظـار می رفت 

در سـبد سـینما تدارک مناسـبی 

بـرای بچه هـا در نظر گرفته شـود، 

از  جدیـد  فیلـم  یـک  سـرانجام 

سـینمای کـودک و نوجـوان روی 

پـرده مـی رود. 

بـه گـزارش ایسـنا، سـالن های 

شـته  گذ ی  ه هـا ما ر  د سـینما 

ر  د ع  متنـو ری  ثـا آ ن  کـرا ا بـا 

سـی  سیا  ، ی کمـد ی  حوزه هـا

و اجتماعـی همـراه بـود امـا بـا 

آغـاز فصـل تابسـتان جـای خالی 

فیلـم کـودک و نوجـوان بیـش از 

پیـش بـه چشـم آمـد. در ایـن بین 

برخـی سـینماگران فعـال در ایـن 

تولیـدات  از کـم شـدن  عرصـه 

سـینمایی کـودکان و نوجوانـان، 

سـختگیری ها، حمایت  نشدن ها 

و انواع طرح هایی که پیشـنهاد می شـو د، گله کردند. با این حال تا چند روز دیگر فیلم سـینمایی 

»میـان صخره هـا« از آثـار سـینمای کـودک و نوجـوان روی پـرده سـینماها مـی رود. ایـن فیلـم بـه 

نویسـندگی و کارگردانـی مختـار عبداللهـی و تهیه کنندگـی محمـد احمـدی از روز چهارشـنبه ۱۸ 

مردادمـاه در سـینماهای سراسـر کشـور اکـران خواهـد شـد. 

پوسـتر اصلـی ایـن فیلـم در آسـتانه اکـران رونمایـی شـده کـه علـی مهـدوی طراحـی آن را برعهده 

داشـته اسـت. در خلاصـه داسـتان »در میـان صخره هـا« آمـده اسـت: »ابراهیـم و ایلمـا خواهـر و 

بـرادری چوپـان هسـتند کـه در نبـود پـدر و مـادر خـود، گوسـفندان را بـرای چرا به دشـت می برند، 

ولـی در ایـن میـان مشـکلاتی رخ می دهـد کـه بایـد بـا آنهـا مواجـه شـوند.« 

اسـماعیل مـرادی، مریـم آل احمـد، حمیدرضـا غیبـی و آندیـا یحیی پـور بازیگـران اصلـی این فیلم 

هسـتند. ایـن فیلـم در آخریـن دوره جشـنواره بین المللـی فیلـم کـودک و نوجـوان اصفهـان موفق 

بـه کسـب جایـزه ویـژه داوران و پروانـه زریـن بهتریـن بازیگـر کودک شـد. همچنیـن در هجدهمین 

جشـنواره بین المللـی درون خانوادگـی )Within the family( روسـیه توانسـت جوایـز بهتریـن 

فیلـم و بهتریـن بازیگـر را بـه دسـت آورد. 

    انتقاد نماینده مجلس از تعارض منافع در صدور مجوزهای صوت و تصویر فراگیر

عضـو هیات رئیسـه مجلـس شـورای اسـلامی بـا اشـاره بـه بحـث مهـم ایـن روزها بیـن وزارت ارشـاد 

و سـازمان صدا و سـیما دربـاره صـدور مجوزهـای صـوت و تصویـر فراگیـر و تبلیغـات، تاکیـد کرد که 

تعـارض منافـع در ایـن موضـوع بایـد جدی گرفته شـود. 

احمـد نـادری، عضـو هیات رئیسـه مجلـس شـورای اسـلامی در گفت وگـو بـا خبرنـگار ایسـنا، بـا 

انتقـاد از برخـی موازی کاری هـا و همچنیـن درنظـر نگرفتـن تعـارض منافـع در امـر قانون گـذاری، 

بـه مصوبـه جدیـد شـورای عالـی انقـلاب فرهنگـی و همچنیـن مـواد 7۶ و 77 پیش نویـس قانـون 

برنامه هفتم درخصوص وظایف وزارت فرهنگ و ارشـاد اسـلامی و سـازمان صداوسـیما اشـاره کرد 

و گفـت: »وقتـی در یـک حـوزه، قانـون جامعـی وجـود دارد، نبایـد بـدون در نظـر گرفتـن آن  مقـرره 

جدیـد نوشـت یـا بـه خاطـر حمایـت از یـک سـازمان و بـدون درنظـر گرفتـن تعـارض منافـع، مرجع 

اصلـی فرهنـگ و هنـر را تضعیـف کـرد.«

  صدا و سیما ذی نفع است؛ نمی تواند خودش ناظر یا مرجع صدور مجوز باشد
نـادری بـا تاکیـد بـر لـزوم تعریـف درسـت از »صـوت و تصویـر فراگیـر« بـرای یافتن مصادیـق آن و با 

اشـاره بـه تعریـف مرکـز ملـی فضـای مجـازی از ایـن موضـوع، بیـان کرد: »مسـاله اصلـی در صوت 

و تصویـر فراگیـر، پخـش زنـده و نامشـخص بـودن مخاطـب اسـت کـه عمـلا در انحصـار سـازمان 

صداوسـیما قـرار دارد، امـا خـارج از ایـن بحـث، واگذاری همه حوزه های صوت و تصویر به سـازمان 

صداوسـیما کـه خـود ذی نفـع و یکـی از بازیگـران و درواقـع رقیـب تولیدکننـدگان محتـوای صوتی 

و تصویـری اسـت، مصـداق بـارز تعـارض منافـع بـوده کـه غیـر از آن عمـلا باعـث تداخـل در حـوزه 

وظایـف دسـتگاه های متولـی فرهنـگ و هنـر و به خصـوص وزارت ارشـاد خواهـد شـد.« 

ایـن عضـو هیات رئیسـه مجلـس در ادامـه بـا بیـان اینکـه در موضـوع »تبلیغـات« قانـون و مصوبـه 

شـورای انقـلاب بـه درسـتی تمـام اختیـارات را متوجه وزارت ارشـاد کـرده، از مصوبه جدید شـورای 

عالـی انقـلاب فرهنگـی و لایحـه ارسـالی دولت برای برنامـه هفتم انتقاد کرد و گفـت: »گلوگاه های 

اقتصـادی نیازمنـد نظـارت اسـت و بهتریـن ناظـر در حوزه های فرهنگ و هنر، وزارت ارشـاد اسـت. 

سـازمان صداوسـیما در موضـوع تبلیغـات اولا نیازمنـد اخـذ مجـوز از وزارت ارشـاد اسـت و ثانیـا 

مجریـان بازرگانـی در صداوسـیما نیـز نیازمنـد اخـذ مجوز از وزارت ارشـاد هسـتند.« 

نماینـده مـردم تهـران، ری، اسلامشـهر، شـمیرانات و پردیـس در مجلـس شـورای اسـلامی افـزود: 

»سـازمان صداوسـیما چـه در حـوزه صـوت و تصویـر و چه در موضـوع تبلیغـات و بازرگانی، ذی نفع 

اسـت و قطعـا نمی توانـد ناظـر یـا مرجـع صـدور مجـوز باشـد درحالـی کـه وزارت ارشـاد هیـچ 

انتفاعـی از نظـارت بـر ایـن موضوعـات نـدارد و به عنـوان مثـال در حـوزه تبلیغـات سال هاسـت 

کـه بـا کمتریـن حاشـیه و تخلـف، تبلیغـات در سراسـر کشـور و همـه فضاهـای شـهری، مجـازی و 

مکتـوب را نظـارت می کنـد و تجربـه همراهـی و هماهنگـی با دسـتگاه های مختلـف از جمله وزارت 

بهداشـت، وزارت صنعـت و حتـی صداوسـیما را دارد.«  نـادری در موضـوع »فضـای مجـازی« و بـا 

اشـاره بـه اینکـه صدا و سـیما به عنـوان رقیـب کانون هـای تبلیغاتـی، مجـازی تبلیغـی گسـترده در 

شـبکه های رادیویـی و تلویزیونـی و تولیـد محتـوای ویـژه، نمی توانـد همزمـان ناظـر ایـن فضـا نیـز 

باشـد، ابـراز امیـدواری کـرد کـه »مجلـس بـا دقـت ویژه، موضـوع صوت و تصویـر فراگیـر و تبلیغات 

را در لایحـه پیشـنهادی برنامـه هفتـم مـورد بررسـی قـرار دهـد.«   نماینده مجلس شـورای اسـلامی 

افـزود: »امیـدوارم مجلـس بـا نـگاه فرابخشـی، نظـارت بـر ایـن موضوعـات را که نیازمند مشـارکت 

تمـام بازیگـران و دسـتگاه های مسـئول و حمایـت و اجمـاع آنهـا بـر نحـوه تنظیم گـری اسـت، 

تعیین تکلیـف کنـد و در صـورت وجـود خلأ هـای احتمالـی، از وزارت ارشـاد درخواسـت آیین نامـه 

یـا ارائـه دسـتورالعمل های جدیـد و همفکـری بـا سـایر سـازمان ها داشـته باشـد.« 

  چارسو

f a r h i k h t e g a n o n l i n ef a r h i k h t e g a n o n l i n e

عاطفه جعفری
خبرنگار گروه فرهنگ

فضای مجازی و... هم اضافه کرده اند؛ البته حق آنهاست. سازمان هستند 

و در پروژه هایی که پولش را پرداخت می کنند طبیعی است این مسائل را 

مطالبه کنند. بعد از اینکه قرارداد امضا شد همه چیز در صلح و آرامش و 

دوستی جلو رفت و پخش برنامه تمام شد. ما 4۰ قسمت هم نساختیم. 

اگر اشتباه نکنم 27-2۶ قسمت ساختیم. بدون اینکه با ما هماهنگ کنند 

تصمیم به بازپخش برنامه گرفتند و ما که متوجه شدیم گفتیم اجازه دهید آن 

قسمت هایی که برای بازپخش بهتر است را انتخاب کنیم که قبول کردند. 

بگذریم از اتفاقاتی که نمی خواهم در موردش بگویم؛ در مورد پیج اینستاگرام 

و بقیه موارد که به وقتش صحبت می کنیم. ما در اردیبهشت ماه امسال 

فهمیدیم اینها قبل از اینکه ما صحبت کنیم با تیمی صحبت کرده بودند و 

بعد در مصاحبه با رسانه ها اعلام کردند که ما از تیم »با حسین« خواستیم 

برای برنامه طرح جدید بدهند که مطابق با نیازهای روز جامعه باشد و آنها 

طرح جدید نداشتند و ما از بقیه تولیدکننده ها خواستیم طرح بیاورند و 

آنها آوردند و قبول کردیم. 

برنامه امسالی که از تلویزیون با  عنوان »با حسین حرف بزن« پخش 

شد را چطور دیدید؟

الان می بینید میهمانان از عموم جامعه نیستند بلکه از دایره تنگی هستند. 

خود آنها اصرار دارند و تکرار می کنند حتما از خانواده شهدا باشند، حتما 

مادحین و واعظین باشند و در یک سری از قسمت ها خانم خانه دار یا معلمی 

هم دعوت شد و وقتی نگاه می کنید همه پوشش ها چادر است. یعنی ما 

چیزی که همیشه داشتیم ترکیب این بود؛ یکی مانتویی و یکی چادری 

است. امام حسین )ع( را دوست دارد، چرا باید این را حذف کنیم؟ از این 

بدتر اتفاقی که می افتد برنامه در شبکه ای پخش می شود که اسم آن شبکه 

نشاط و سرگرمی است. خط قرمز ما این بود که اگر میهمانی داشتیم که 

روضه می خواند درمی آوردیم و می گفتیم فضای روضه برای تلویزیون نیست. 

الان شاهد هستیم 2۰ دقیقه برنامه است و ۱5 دقیقه روضه می خوانند و 

مداحی می کنند. دو دقیقه هم حر ف هایی زده می شود و تمام! احساس 

می کنم شبیه برخی از این آقایان مداحی که کم لطفی به امام حسین )ع( 

دارند به روضه چیزهای جدیدی اضافه می کنند که سوز آن بیشتر شود با 

حسین)ع( هم تلاش می کند که گریه بیشتری دربیاورد و سوز بیشتری 

داشته باشد و حیف شد!

این تجربه ای که حالا در طراحی برنامه هایی مثل »با حسین حرف 

بزن« یا »ملاقات با حسین« کسب کردید، نتیجه 8-7 سال تولید این 

برنامه است. مبتنی بر این تجربه، شما یک سری ویژگی  برای یک برنامه 

ایده آل این مدلی قائل هستید که بعضی چیزها را مناسب نمی دانید 

و ممکن است از گفت وگوها حذف کنید. کمی درمورد این ویژگی ها 

و این ملاحظات بگویید؟

من همیشه فکر می کنم که برنامه مذهبی ساختن نسبت به هر مدل 

برنامه سازی دیگری سخت تر است. علت این است که اگر یکی برنامه 

سیاسی بد بسازد مثلا به انقلاب فلان سال بد می کند، اما من اگر برنامه 

مذهبی بد بسازم به یک مکتب ۱4۰۰ ساله بد کردم. برای همین همیشه 

تلاش کردیم در برنامه سازی نه افراط و نه تفریط داشته باشیم. موقعی که 

در اتاق فکر گفتیم چه کسانی را دعوت کنیم می گفتیم رسول الله)ص( 

می خواست مردم را به دین اسلام دعوت کند، مردم را جدا می کرد؟ 

خیر. می گفت همه بیایند. اینکه چه کسانی را دعوت نکنیم، می دیدیم 

رسول الله)ص( از دست چه کسانی شاکی بود؟ مثلا کسانی که فلان طور 

بودند و ما هم سعی می کردیم افراد با این ویژگی ها را دعوت نکنیم یا حداقل 

تمرکز روی آنها نداشته باشیم، ولی اگر کسی در زد و گفت می خواهم بیایم 

بگوییم بفرمایید! اگر به خود ما باشد این افراد را دعوت نکنیم. مواردی 

هم داشتیم. کسی را داشتیم که دوست نداشتیم بیاید ولی خود او گفت 

دوست دارم بیایم و دعوت کردیم. 

الان واقعا در برنامه سازی تلاش می کنیم نه بگوییم خدا مهربان است و 

می بخشد و نه بگوییم خدا عذاب می کند. بگوییم خدا همان مهربانی 

است که جبار هم هست! امام حسین )ع( همان مهربانی است که روی 

موضوع و هدف خود می ایستد و کوتاه نمی آید و حتی تیغ هم می کشد؛ 

هر چند بااکراه این کار را می کند. امام حسین )ع( همان آدمی است که 

می گوید شمر این کار را نکن. امام حسین )ع( هیچ گاه به وهب نگفت 

شما مسلمان شوید و بعد بیایید ببینم در سپاه خود، شما را راه می دهم 

یا خیر یا به حر نگفت دو روز پیش جلوی من را گرفتید. گفتند، پشیمان 

هستید و بیایید. 

ما هم سعی کردیم این طور باشیم. یعنی در برنامه سازی خیلی تعادل 

داشته باشیم و نگاه نکنیم که مدیر شبکه چه چیزی از ما می خواهد 

یا ما چه چیزی دوست داریم. نگاه کنیم که جامعه ای در مردم ایران و 

خارج از کشور هستند که هیچ محتوایی برای اینها تولید نمی شود، اینها 

هیات نمی روند، روضه گوش نمی دهند، برای اینها قابل هضم نیست 

چرا امام حسین )ع( شب چراغ ها را خاموش کرده و گفته بروید، برای 

ما این چیزها اتفاق عادی است و برای آنها این طور نیست. هیچ کسی 

هم برای آنها برنامه نمی سازد. بخشی از جامعه در این وادی نیستند و 

مخاطب دورتری هستند. گفتیم دست بیندازیم و آنها را جلوتر بیاوریم. 

اینها تعادل است. حس من این است که در برنامه سازی ای که برای با 

حسین )ع( انجام دادیم سعی کردیم متعادل رفتار کنیم. نه از اینور بام 

بیفتیم و نه از آن ور بام بیفتیم. 

پس خود شما هم قبول دارید یک اجرا و نمایش است؟ یک مهندسی 

و طراحی برای آن در نظر گرفتید. سوالات مشخص است و همان 

میزانسنی که چیدید که میهمان بنشیند و مجری را نشان نمی دهید 

یک نمایش از ابراز عقیده است. 

مجری نشان نمی دهیم به خاطر اینکه مجری مهم نیست، یعنی اگر مجری 

را نشان می دادیم باید سال به سال پی این می رفتیم که چه کسی را بیاوریم. 

مجری هم می آمد می خواست نکات خود را به کار اضافه کند. البته این را 

بگویم که برای میهمان چیزی مشخص نیست. سوالات را نمی دانند و این 

طراحی برای میهمان نیست. فضا جوری طراحی شده است که آدم ها 

خودشان باشند.

 

مجری مهم نیست، یعنی نقشه راهی برای سوالات مطرح نیست و 

هر کسی هر چیزی خواست بگوید؟

اینکه مجری چه کسی باشد مهم نیست، یعنی به این کار نداریم چه کسی 

این سوال را می پرسد. دوست داریم کسی که این سوال را می پرسد با فضا و 

برنامه و اتمسفر حال خوبی داشته باشد ولی چرا باید مردم مجری مرا ببینند 

وقتی این میزان برنامه است که مردم مجری های آن را می بینند؟ مجری 

که در قاب دیده می شود به تدریج سهم میهمان را از گفت وگو کم می کند. 

برنامه 3۰ دقیقه ای داریم که ابتدا 5 دقیقه مجری است، بعد ۱۰ دقیقه و بعد 

میهمان فقط سر تکان می دهد. هرچه مجری بزرگ تر می شود و فالوورهای 

او افزایش می یابد و دایره لغات آن زیاد می شود این مورد را بیشتر می بینیم. 

در برنامه »با حسین)ع( حرف بزن« یا »ملاقات با حسین)ع(« شخصی که 

این سوالات را می پرسد مهم نیست و برای ما محور محتوایی که چیدیم مهم 

است، یعنی گفتیم می خواهیم امسال درباره وقت و ارزش و رابطه آدم ها با 

امام حسین)ع( حرف بزنیم و این خط محتوایی است.

 

بالاخره شما یک سری سوالات را از یک سری افراد می پرسید و ممکن 

است طولانی شود و گاردی داشته باشد، ممکن است دو ساعت سوال 

بپرسید، همه این دو ساعت را استفاده می کنید یا چه کار می کنید 

این گارد شکسته شود و راحت صحبت کند؟

ما هر سال سعی کردیم از دکور زیباتر استفاده کنیم درکنارش اتاق استراحت 

و انتظار میهمان بهترین باشد و هیچ برنامه ای این کار را نمی کند. اتفاقی که 

می افتد این است که ما تلاش می کنیم میهمان زمانی که از در منزل بیرون 

می آید تا زمانی که به داخل خانه برمی گردد میهمان ما باشد؛ ماشینی که 

دنبالش می رود شرایط خاصی دارد، یعنی امکانات رفاهی داخل آن است؛ 

آب و چایی دارد و در ترافیک کتاب خواست بخواند، کتابی مرتبط با امام 

حسین)ع( هست و خیلی مواقع پیش آمده این کتاب ها نخ نما شده ولی 

در این یک ساعته ترافیک جذاب بوده است. بعد که در استودیو می آید در 

حال وهوای اتاقی قرار نمی گیرد که برای سال ۱4۰2 است، بلکه وارد فضای 

دیگری می شود. مثلا امسال این فضا برای ۱3۰۰ بود؛ المان ها کاملا آرام و 

فکرشده و قرینه است. محیط به نحوی است که وقتی در اتاق می نشینید و 

با خود خلوت می کنید شلوغی ای که به طور روزمره با آن درگیر هستید که 

الان چک دارم، با خانمم بحث کردم و... را حذف می کنید.

میهمان استراحت کوتاهی می کند و معمولا پیش می آید یک ربع تا 2۰ 

دقیقه ای در این فضاست تا ضبط قبلی تمام شود. وارد استودیو می شوند، 

فضای استودیو را طوری طراحی کرده ایم که زرق وبرق آنچنانی نداشته باشد. 

آن سالی که دکور ما آب بود و من دکور را طراحی کرده بودم، گفتم ویدئووال 

را جایی بگذاریم و این تصویر را بیندازیم و رفلاکس در آن بیفتد، درنتیجه 

این آب خفن می شود -که بعدا رفقا بدون اجازه در برنامه ای در شبکه سه 

استفاده کردند- برای این هم داستان داشتیم که سال بعد می خواستیم 

تکرار کنیم و اجازه ندادند و گفتند نمی توان آن را استفاده کرد. می توانستیم 

تصویر کربلا را بیندازیم و اثرگذاری را بیشتر کنیم ولی این کار را نکردیم و 

اجازه دادیم خلوت باشد و میهمان در فضای استودیو فقط مجری را ببیند. 

کل تصویربرداران، صدابرداران و دستیاران در تاریکی مطلق حضور دارند که 

برخی میهمانان گاهی می گویند یکی از اینجا رد شد. این کار در تاریکی 

است، چون جای خلوت است که حال آدمی را خوب می کند. اساسا در 

هیات هایی که همه چراغ ها خاموش است و دوربین نیست و خیلی تشریفات 

ندارد، آدم حال معنوی بهتری دارد؛ چراکه احساس می شود دو چشم به 

ما نگاه می کند ولی در هیات های شلوغ انگار هزار چشم نگاه می کنند و 

مراقب هستند که بد گریه نکنیم.

 فضاهایی که ساختید وا م دار هیات هاست و گفته ها نیز همین را 

تاکید می کند.

ما در این فضاها بزرگ شدیم. همیشه نگاه من این بوده که اگر ما زمانی 

بد، خشن و آدم های عجیبی می شویم، برای این است که با خود خلوت 

نمی کنیم. اگر ما با خود خلوت کنیم، شب در خانه قبل از خواب روی کاناپه 

بنشینم و 5 دقیقه روز خود را مرور کنیم، می فهمیم امروز آدم عجیبی بودیم 

و کاش کمتر عصبانی شویم، کمتر غر بزنیم، کمتر داد بزنیم. کاش به کسی 

که جلوی ما پیچید، ناسزا نمی گفتیم. این خلوت خیلی مهم است. کاری که 

خیلی تلاش کرده ایم در با حسین)ع( انجام دهیم. بستر دیگری هم داریم 

که کانال تلگرام است. اسم این کانال به با حسین)ع( ربطی ندارد ولی 

محتوای با حسین)ع( را داخل کانال گذاشتیم. آن هم خیلی دلی است. 

یکی از چیزهایی که همیشه در کپشن می نوشتیم، این بود که این کار را 

در خلوت خود ببینید. رفقا در اتاق بروید و در را ببندید و این کار را ببینید و 

به آن فکر کنید. خیلی فیدبک های عجیبی گرفتیم.

 

برنامه ای که شکل گرفته، حاصل چند سال آزمون و خطاست و البته 

واجد ویژگی ها و ظرفیت هایی است که نباید سازمان آن را از دست 

می داد. به نظر می رسد که تیم قبلی برنامه »با حسین)ع( حرف بزن« 

با سازمان صداوسیما قهر کرده است. 

قهر ما با سازمان در این خصوص بود که آنها می خواهند برای جامعه سه میلیونی 

برنامه بسازند. همیشه من برای رفقا مثالی می زنم، قبل از این در مستندسازی 

کارهایی کرده ام که شاید هیچ کسی نکرده است. نیمی از مستندهای ما توقیف 

شده است و اجازه پخش ندارد، یک روز به یکی از این مدیران گفتم شما اشتباه 

می کنید و کار درست این است و نمی شود از راه رسید و گفت کار درست این 

است و همه قبل شما بی سواد بودند و شما باسواد هستید. گفت مدرکی دال 

بر این دارید که مردم تلویزیون کمتر می بینند. گفتم من سال گذشته کولر 

پشت بام را سرویس کردم و ۱7 واحد هستیم 4 دیش ماهواره بود و من و یک 

واحد که خالی بود آن را نداشتیم. امسال کولر را دوباره سرویس کردم و ۱7 

واحد هستیم و ۱۸ دیش وجود دارد و من و آن واحدی که خالی است هنوز 

ماهواره نداریم!  این یعنی شرایط تغییر می کند و شما بند را آب می دهید. چرا 

باید تلویزیون سریال خود را در بیلبوردهای اتوبان همت و صدر و نیایش تبلیغ 

کند؟ در خیابان های انقلاب بیلبورد بزنید که سریال را ببینند. الان فرق شما 

با فیلیمو چیست؟ فیلیمو 2۰۰ و فیلم نت 3۰۰ و نماوا ۱۰۰ کارمند دارند و 

همین کار را می کند. صداوسیما 3۰ هزار کارمند دارد. این حجم از امکانات 

را دارد و خروجی این است! در همین شبکه نسیم که درباره آن بحث کردیم 

»کتاب باز« تعطیل شد، چرا سروش صحت و رضائیان را باید بیرون بیندازید؟ 

چرا به هیچ کسی اعتماد ندارید؟ »خندوانه« و »دورهمی« را جمع کردید و به 

جای آن چه برنامه ای گذاشتید؟ با »با حسین)ع( حرف بزن« این کار را کردید، 

جای آن چه گذاشتید؟  یادم هست، برنامه ای ساختم، روز اولی که متن زیر 

دست من آمد، گفتم این پخش نمی شود، گفتند آقای فلانی خوانده و تایید 

کرده است. گفتم عمرا این را تایید کرده باشند. ما ساختیم، قسمت های دوم و 

سوم متن زیر دستم آمد و گفتم این درنمی آید. گفتند نگران نباشید و بسازید. 

کل برنامه تولید و عددی سنگین هم هزینه تولید آن شد، کار حرفه ای بود و 

تیمی که وجود داشت خیلی خوب بود.

 

محتوای برنامه چه بود؟

برنامه تلویزیونی نمایشی و عروسکی بود. برنامه آرشیو شد، پخش نشد. 

اگر من تهیه کننده این برنامه می بودم زنده می ماندم؟ اذیت می کردند 

که بیت المال فلان شد. چرا یک تهیه کننده می تواند برنامه ای با بودجه 

بیت المال بسازد که بعد با خیال راحت آرشیو شود و کسی هم مشکلی 

نداشته باشد. من به عنوان کسی که برنامه را جمع کردم، پول را کامل 

گرفتم و همه عوامل پول را دادند و خوب هم پول دادند. چرا باید این طور 

باشد؟ چرا آن مدیر سر جای خود است؟ چطور می شود که در آنتن شبکه 

اتفاقی می افتد که نابهنجار است و در فضای مجازی پخش می شود و 

تدوینگر پروژه را اخراج می کنید؟ چرا پخش را اخراج نکردید؟ تدوینگر چه 

کاره  است؟ پخش آنجا برای چه نشسته است و حقوق می گیرد؟ یک سری 

مسائلی هست که سر جای خودش نیست. مثل اینکه جای شما که دبیر 

فرهنگی هستید دبیر ورزش بگذارند و به جای دبیر ورزش دبیر فرهنگی 

بگذارند یا اینکه کار من برنامه سازی است، بیایند بگویند رئیس اتحادیه 

تاکسیرانان شوید؛ الان سازمان این طور است. از درون همه ناراضی هستند 

و به تیپ وتاپ هم می زنند و جنگ قدرت درونی شکل گرفته و از بیرون 

مخاطب هم نشسته و ضرر می کند. 

محمدجواد اسدی، کارگردان »ملاقات با حسین« و فصل های پیشین »با حسین حرف بزن« در گفت وگو با »فرهیختگان«:

برنامهمان
فقطبرایمذهبیهانیست

تلویزیون می خواهد برای یک جامعه ۳ میلیونی برنامه بسازد


